
1 
 

Protokół nr 25-10/2016  
z  posiedzenia 

Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 
z dnia 25 października 2016 r. 

w Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 007 
 
 
 
 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00. 
  
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg załączonej listy 
obecności, która stanowi załącznik nr 1 do protokołu, było kworum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2  
do protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia. 
 
Przewodnicząca poinformowała, że z porządku obrad zostaję zdjęty punkt  
pn. Lokalny Model Ekonomii Społecznej. 
 
Porządek posiedzenia po uwzględnieniu powyższych zmian przedstawiał się 
następująco: 
 
1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 878. 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 879. 

3. Sprawy wniesione przez mieszkańców. 

4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku – druk 871. 

5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska 
Programu Bezpieczeństwa Ekonomicznego i Wsparcia Osób Zadłużonych  
na lata 2016 - 2023 – druk 872. 

6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy 
Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2017” – druk 876. 

7. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gdańskiej Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych do roku 2030 – druk 877. 
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8. Wspieranie osób bezdomnych, przygotowanie do akcji „Zima”. 

9. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie 5 głosami „za”.  
 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 

PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 878. 
 
Oryginał projektu uchwały druk 878 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
poinformowała, ze proponowane zmiany zawarte w projekcie uchwały nie dotyczą 
zakresu działania Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia, a także zapytała  
o zreferowanie projektu uchwały. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji poinformował, że podobna sytuacja 
miała miejsce podczas posiedzenia Komisji Zrównoważonego Rozwoju, na którym to 
zadecydowano o odstąpieniu od opiniowania.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zaproponowała odstąpienie 
od opiniowania. 
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad odstąpieniem od 
opiniowania projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja 5 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 0 „wstrzymujących się” odstąpiła od 
opiniowania projektu uchwały, ponieważ proponowane zmiany nie dotyczą zakresu 
działania Komisji. 
 
OPINIA  Nr 25-10/102/36/2016 – załącznik nr 4 do protokołu. 

 
 

PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 879. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 879 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków zreferowała 
projekt uchwały w zakresie działania Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
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Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał na co dokładnie mają być 
przeznaczone środki przy ul. Starogardzkiej. 
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
odpowiedziała, że środki mają być przeznaczone na kompleksowy remont łazienek 
dla mieszkańców. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o ilość komputerów, 
które mają być wymienione. 
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
odpowiedziała, że ma zostać wymienionych 30 zestawów komputerowych, 20 
laptopów oraz 2 rzutniki do sal konferencyjnych. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji zapytał czy jest praktykowane 
przekazywanie używanego sprzętu komputerowego organizacjom pozarządowym. 
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Rodzinie poinformowała, 
że sprzęt jest przekazywany m.in. Spółdzielni Socjalnej Sitowie. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 25-10/103/37/2016 – załącznik nr 5 do protokołu. 

 
 

PUNKT 3 
Sprawy wniesione przez mieszkańców. 

 
Radna Beata Dunajewska - Przewodnicząca Komisji zaproponowała wystosowanie 
pisma do Gdańskiego Teatru Szekspirowskiego, organizatora Tygodnia Niemieckiego, 
w sprawie plakatu promującego program, który przedstawia aktorkę z papierosem 
w ustach. Zamieszczenie plakatów w miejscach publicznych spotkało się to z żywą 
reakcją w środowiskach działających na rzecz abstynencji nikotynowej. 
Przewodnicząca zaznaczyła, że nie kwestionuje wizji artysty, aczkolwiek chciałaby, 
aby zwrócić większą uwagę na to, by tego typu plakaty nie były wywieszane  
w miejscach takich jak środki komunikacji miejskiej czy przystanki. 
 
Członkowie Komisji poparli powyższe stanowisko. Pismo stanowi załącznik nr 6 do 
protokołu.  
 
Radna Beata Dunajewska - Przewodnicząca Komisji zaproponowała, aby wzorem 
innych miast, zainicjować akcję skierowaną do seniorów pn. „Pudełko życia” 
polegającej na umieszczeniu ważnych informacji o zdrowiu oraz danych osoby 
bliskiej do kontaktu, w specjalnym pudełku, które to przechowuje się na przykład 
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w lodówce. Podkreśliła istotę powyższego pomysłu jednocześnie zaznaczając 
dowolną formę jego realizacji.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zaproponował użycie materiału 
biodegradowalnego. 
 
Radna Beata Dunajewska - Przewodnicząca Komisji zaproponowała o poddanie 
pod głosowanie następującego wniosku: 
 
Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska zwraca się  
z wnioskiem do Pana Prezydenta o zainicjowanie, wzorem innych miast - miedzy 
innymi Sopotu i Poznania, akcji pn. „Pudełko życia” mającej na celu zapewnienie 
właściwej opieki w stanach zagrożenia życia i zdrowia osobom starszym, 
niepełnosprawnym i samotnym. Powyższa inicjatywa polega na umieszczeniu 
ważnych informacji w jednym miejscu wraz z jego odpowiednim oznaczeniem. 
Ponadto do stworzenia „Pudełka życia” proponuje się użycie materiałów 
biodegradowalnych jako element ekologiczny przedsięwzięcia.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja - jednogłośnie 6 głosami „za” – przyjęła wniosek. 
 
WNIOSEK NR 25-10/27/12/2016 – załącznik nr 7 do protokołu. 
 
 

PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku – druk 871. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 871 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Nie było pytań. Komisja przystąpiła do 
głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” - pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 25-10/104/38/2016 – załącznik nr 8 do protokołu. 

 
PUNKT 5 

Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia na terenie Miasta Gdańska 
Programu Bezpieczeństwa Ekonomicznego i Wsparcia Osób Zadłużonych na lata 
2016 - 2023 – druk 872. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 872 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
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Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego zreferował 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem przedstawiając informację stanowiącą 
załącznik nr 8a do protokołu. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Żaneta Geryk – członek Komisji zapytała o upadłość konsumencką oraz  
o zatrudnianiu specjalistów w ramach Programu Bezpieczeństwa Ekonomicznego  
i Wsparcia Osób Zadłużonych. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego poinformował, 
że upadłość konsumencka nie działała w latach 2009-2014, natomiast w całej Polsce 
orzeczono sądownie 12 upadłości konsumencki ale więcej spraw było kierowanych. 
Dla gdańska brak jest danych, natomiast w województwie pomorskim było około 
100 upadłości na dzień dzisiejszy. Zwrócił uwagę na fakt, że zmiany w prawie 
funkcjonują od 2015 roku i od tego czasu wzrost upadłości konsumenckich 
kształtuje się na poziomie około 2 tys. w skali całego kraju. Upadłość konsumencka 
jest bardzo trudną sprawą, a program obejmuje również pomoc specjalistów.  
 
Radna Żaneta Geryk – członek Komisji zapytała o możliwość przedstawienia na 
komisji realizacji programu. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego odpowiedział, 
że jeżeli uda się znaleźć organizację pozarządowe, które podejmą współprace  
w ramach programu w ramach otworzenia centrum wsparcia dla osób zadłużonych, 
to odpowiednie informację zostaną przedstawione.   
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji powiedział m.in. że ogłoszenie 
upadłości jest bardzo trudne, zarówno u osób prawnych jak i fizycznych. Zdarza 
się, że do upadłości przyczynia się ciężka choroba, której fakt zostaje czasem 
uwzględniany przez sądy. Zwrócił uwagę na sposób weryfikacji czy dana osoba 
rzeczywiście potrzebuje pomocy i objęcia programem oraz na sposób zachęcenia 
osoby zadłużonej do tego, by chciała wyjść z zadłużenia. Poparł ideę programu 
życząc powodzenia w jego realizacji. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji życzył powodzenia, a także 
podziękował za przygotowanie programu wyrażając nadzieję, że program pomoże 
wielu osobom w wyjściu z zadłużenia.  
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji poruszył kwestie 
pożyczania gotówki starszym osobom oraz kupna mieszkań za gotówkę. W związku  
z powyższym zapytał o możliwość nawiązania współpracy z izbą notarialną, tak by 
nie następowała sprzedaż mieszkań osób będących pod wpływem alkoholu czy 
narkotyków. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego odpowiedział, 
że notariusze są częścią programu. W Gdańsku sprawy sprzedaży mieszkań za 
niewspółmiernie niski dług wobec wartości mieszkania dotyczyły dwóch lub trzech 
notariuszy, w których sprawach prowadzone są postępowania prokuratorskie. Izba 
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Notarialna apeluje bardzo wyraźnie przygotowując zbiór wytycznych dla notariuszy, 
żeby zwracać na to uwagę. Brak jest podstaw do sygnowania umów, w których jest 
taka dysproporcja długów do wartości mieszkania czy zastawu. Notariusze, radcy 
prawni, spółdzielnie mieszkaniowe, wspólnoty mieszkaniowe są zainteresowane 
programem. Utworzenie centrum byłoby dodatkowym miejscem służącym pomocy 
wsparciu osobom zadłużonym. Praca z dłużnikami została zainicjowana przez 
Poznań i to grupa psychologów wyszła z inicjatywą pomocy osobom zadłużonym. 
Wcześniej nie było odpowiedniego narzędzia służącego do pracy z zadłużeniem. 
Często rozwiązanie problemów z nadużywaniem alkoholu czy narkotyków 
rozwiązuje problemy z  zadłużeniem. Perspektywa zadłużenia ma również wpływ na 
uzależnienie. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” - pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 25-10/105/39/2016 – załącznik nr 9 do protokołu. 

 
 

PUNKT 6 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy 
Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2017” – druk 876. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 876 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o brak czwartej 
kategorii nagród im. Bądkowskiego, tj. młodzieżowy społecznik roku. 
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że młodzieżowy społecznik roku jest wyróżnieniem w kategorii 
społecznik roku. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o dokładne 
przeznaczenie kwoty 220 tys. zł na upowszechnianie i ochronę wolności i praw 
człowieka, a także o kwestię środków finansowych przeznaczonych na Jamboree. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego w odpowiedzi 
na pytanie dotyczące praw człowieka poinformował, że środki mają być 
przeznaczone m.in. na wdrażanie działań związanych z Modelem Integracji 
Imigrantów, finansowanie kursów językowych dla imigrantów, doradztwo prawne, 
zawodowe. Powyższa kwota ma docelowo kształtować się na poziomie 250-300 tys. 
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zł. Przewidziane jest również finansowanie innych działań związanych z ochroną 
praw człowieka.  
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała na pytanie dotyczące Jamboree – w umowie ramowej zawarta jest 
realizacja Programu Społecznego Wyspy Sobieszewskiej, który jest wpisany we 
wniosek aplikacyjny Miasta Gdańska. W związku z powyższym planuje się zlecenie 
realizacji powyższego programu – konkurs został już ogłoszony. Na ten rok 
przeznaczona jest kwota 70 tys. zł, 270 tys. zł przewidziane jest w 2017 roku, 300 
tys. zł w 2018 roku. Realizatorem części zadań ma być miasto, aczkolwiek 
organizacja pozarządowa miałaby być liderem realizacji programu na Wyspie 
Sobieszewskiej.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji  poprosiła o przesłanie pocztą 
elektroniczną założeń Programu Społecznego Wyspy Sobieszewskiej.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji podziękował za szybkie 
przygotowanie Programu współpracy Miasta Gdańska z organizacjami 
pozarządowymi na rok 2017, a także zwrócił uwagę niełatwego przygotowania 
programu. Poruszył kwestie udziału Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
jednocześnie wyrażając zadowolenie z faktu udziału specjalistów. Zapytał  
o przeznaczenie kwoty 1,6 mln zł dla organizacji pozarządowych. 
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
odpowiedziała, że jest pewna trudność, ponieważ programy profilaktyczne zostały 
wpisane do Narodowego Programu Zdrowia w związku z czym brak jest 
rozporządzeń wykonawczych. Prace nad programem będą przez to opóźnione. 
Kwota ta jest bardzo ogólna, wpisana na podstawie roku ubiegłego, stąd tez 
przewiduje się ewentualne zmiany. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji wykazał zrozumienie dla zaistniałej 
sytuacji apelując o to, by jak najwięcej programów było dofinansowanych 
alternatywnych programów przy udziale organizacji pozarządowych.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał dlaczego organizacja gali 
wręczenia nagród dla pracowników służby zdrowia ma być zlecona organizacji 
pozarządowej. 
 
Radna Żaneta Geryk – Członek Komisji odpowiedziała, że co roku należało szukać 
szpitala, przychodni lub innej jednostki, która zajęłaby się jego organizacją. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji poprosił o przesłanie informacji 
dotyczącej rozdziału 5, tj. przedmiotu współpracy – priorytetowe obszary i zadania 
realizowane w ramach współpracy finansowej, aby przedstawić informacje  
w sposób tabelaryczny zadań oraz środków przeznaczonych w roku ubiegłym. 
Powyższe umożliwiłoby przede wszystkim porównanie kwot z 2016 i 2017 roku,  
a także pokazanie kierunku realizacji programu w roku przyszłym. Jednocześnie 
ułatwiłoby to możliwość zadawania konkretnych pytań.  
 



8 
 

Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego zadeklarował 
przygotowanie powyższych informacji zgodnie z prośbą w formie tabeli. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poprosiła również  
o zamieszczenie informacji zawartych w wieloletnim programie współpracy  
z organizacjami pozarządowymi.  
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że w programie wieloletnim nie planuje się kwot, są one 
zaplanowane wyłącznie w programach rocznych na dany rok budżetowy.  
W przypadku programu na 2017 rok, to kwoty w stosunku do roku poprzedniego są 
zwiększone. W przypadku braku możliwości zwiększenia kwoty na dany cel, starano 
się, aby kwota została utrzymana na podstawie roku ubiegłego. Zaproponowała, by 
tego typu tabela była załącznikiem do programu, natomiast ustawowo jest 
określony schemat tego, co powinien zawierać program.  
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego poparł 
propozycję stworzenia załącznika zawierającego informacje porównawcze. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji nie negując informacji zawartych  
w programie zwrócił jedynie uwagę na brak czytelności informacji w obecnej 
formie,  a mając informacje porównawcze uniknęłoby się wielu niepotrzebnych 
pytań podczas posiedzenia komisji.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o opinię rady 
pożytku publicznego.  
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
poinformowała, że rada pożytku publicznego zaopiniowała pozytywnie powyższy 
program.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja - jednogłośnie 4 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 2 „wstrzymujących się” - 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 25-10/106/40/2016 – załącznik nr 10 do protokołu. 
 
 

PUNKT 7 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gdańskiej Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych do roku 2030 – druk 877. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 877 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 27 października 2016 r.  
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Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego zreferował 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem przedstawiając informację stanowiącą 
załącznik nr 10a do protokołu. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji poprosił o informacje dotyczącą jaki 
procent z budżetu jest przeznaczony na tę formę pomocy. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego poinformował, 
że każdego roku publikowane jest sprawozdanie ze współpracy i realizacji 
programu. Te wyliczenia są państwu prezentowane. W 2015 roku było to 40 mln zł, 
w tym roku prawie 50 mln zł. Myślę, że może to być kwota około 60-70 mln zł, 
która umożliwiłaby pokrycie istniejących potrzeb.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poruszyła kwestie obszaru 
sportu, na który również są przeznaczane środki finansowe.  
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego powiedział, że 
również dotyczy to obszaru edukacji, gdzie wiele organizacji pozarządowych 
prowadzi szkoły. Współpraca z organizacjami pozarządowymi jest szersza niż tylko 
program współpracy. Zaznaczył, że w tym kontekście obszar zlecania usług 
powinien być wzmacniany z upływem lat.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” - pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
w zakresie działania Komisji. 
 
OPINIA  Nr 25-10/107/41/2016 – załącznik nr 11 do protokołu. 

 
 

PUNKT 8 
Wspieranie osób bezdomnych, przygotowanie do akcji „Zima”. 

Robert Klimczak - Kierownik Działu Osób Bezdomnych w Miejskim Ośrodku 
Pomocy Rodzinie przedstawił informację stanowiącą załącznik 12 do protokołu. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała czy Gdańskie 
Centrum Profilaktyki Uzależnień nadal korzysta z programu pracy dla tzw. 
streetworkerów.  
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego odpowiedział, 
że GCPU nadal realizuje program streetworkerski, ale jest on skierowany do innej 
grupy osób, jest to program pedagogów ulicy, którzy pracują z dziećmi będące  
w przestrzeni publicznej, dzieci z trudnych środowisk. Towarzystwo Pomocy  
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im. Św. Brata Alberta realizuje program streetworkerski – dwoje pracowników 
pracuje tylko i wyłącznie w środowisku osób bezdomnych. Pracujemy nad tym, by 
streetworking znalazł się w zadaniach miejskich. Optymalnie potrzebnych jest  
4 streetworkerów.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji poruszyła kwestię zmiany 
siedziby Stowarzyszenia Opiekuńczo-Resocjalizacyjnego „Prometeusz” – jak 
wygląda sytuacja w kontekście zgłaszanych nieprawidłowości.  
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego poinformował, 
że w kwestii nieprawidłowości są prowadzone czynności kontrolne. Stowarzyszenie 
otrzymało informacje od PKP Cargo o opuszczeniu wszystkich trzech budynków.  
Miasto zapewnia miejsce przy ul. Zakopiańskiej. Poprosił, by pamiętać, że 
gdańszczanek jest tam tylko część – około 1/3. Zapewnia się miejsca w budynku 
przy ul. Zakopiańskiej. Jest pozytywna decyzja o przekazaniu zamiast drugiego 
piętra, pierwsze piętro. Stowarzyszenie zastanawia się nad wybudowaniem 
własnego budynku, który umożliwiłby pomoc kobietom spoza Gdańska. Aczkolwiek 
większość kobiet z dziećmi znajduje się na Sitowiu lub w mieszkaniach chronionych 
prowadzonych przez MONAR albo przy ul. Kochanowskiego. Nadmienił, że mają 
nastąpić zmiany w obszarze bezdomności, tj. konieczność przeniesienia części 
placówek, które ucierpiały na skutek powodzi, a także zmiany związane  
z wprowadzeniem nowego rozporządzenia o standardach placówek dla osób 
bezdomnych. Konieczność dostosowania do standardów będzie bardzo kosztowne.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała o czas na 
dostosowanie się do nowych standardów.  
 
Robert Klimczak - Kierownik Działu Osób Bezdomnych w Miejskim Ośrodku 
Pomocy Rodzinie poinformował, że ustawa mówi o 3 latach od wprowadzenia 
zmian, natomiast przepisy zostały wprowadzone w ubiegłym roku. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego dodał, że są to 
dwa lata, a brak jest rozporządzenia z dokładnymi wytycznymi, ale wiemy jakie 
ono będzie. Jest wykonana symulacja finansowa. Część placówek będzie musiała 
być zmniejszona. Musimy wygenerować kolejne mieszkania wspomagane. 
Najprawdopodobniej trzeba będzie również wybudować noclegownio-ogrzewalnie. 
Czeka nas również inwestycja na Przegalinie, gdzie Towarzystwo Pomocy  
im. Św. Brata Alberta posiada przestrzeń do tego, żeby budować. Poprosił, by 
pamiętać, że ministerstwo daje nowe standardy, ale nie daje jeszcze źródeł 
finansowych. Zaznaczył, ze samorząd może zaskarżyć rozporządzenie w przypadku 
braku finansowania w przypadku nakładania nowych standardów do spełnienia.  
W momencie nadawania nowych obowiązków gminie, powinna ona otrzymać 
wsparcie finansowe z poziomu centralnego na realizacje nowych zadań.  
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie zwróciła 
uwagę na to, że z ustawy znikają domy dla bezdomnych. Domy, w których były 
osoby starsze, niepełnosprawne. Domy dla bezdomnych będzie trzeba 
przekwalifikować na schroniska, w których mogą być osoby zdolne do 
samodzielnego funkcjonowania. Około 1/3 osób znajdujących się w tej chwili  
w domach dla bezdomnych są niezdolne do samodzielnego funkcjonowania.  
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W związku z powyższym powinno się dla nich poszukać miejsc w domach pomocy 
społecznej.  
 
Robert Klimczak - Kierownik Działu Osób Bezdomnych w Miejskim Ośrodku 
Pomocy Rodzinie poinformował, że wystosowano pismo do ministerstwa  
z zapytaniem, co robić z osobami okresowo niezdolnymi do samodzielnego 
funkcjonowania, odpowiedziano aby kierować je do rodzinnych domów pomocy 
społecznej lub do mieszkań chronionych jako miejsc realizacji schronienia dla 
bezdomnych. 
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
poruszyła kwestie zwiększania środków oraz kwestie streetworkerów – w przyszłym 
roku planuje się zwiększenie środków na noclegownie nisko progową, która ma 
funkcjonować przez cały rok. Dodatkowo ma zostać ogłoszony konkurs na łaźnie 
ogólnodostępne.  
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego poprosił, by 
pamiętać, że za miesiąc będzie działać nowy budynek posiadający europejski 
standard. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji zapytał czy członkowie Komisji 
otrzymają zaproszenia. 
 
Pan Piotr Olech – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego odpowiedział, 
że nie ma jeszcze wyznaczonej dokładnej daty otwarcia, ale oczywiście radni 
otrzymają zaproszenia. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał czy są znane przypadki osób, 
które wróciły do systemu, czy wyjście z systemu oznacza wyjście z bezdomności. 
  
Robert Klimczak - Kierownik Działu Osób Bezdomnych w Miejskim Ośrodku 
Pomocy Rodzinie odpowiedział, że wyjście z systemu oznacza wyjście  
z bezdomności, podjęcie pracy, są to kwestie emerytur, rent. Taka osoba sama 
funkcjonuje. Dodatkowo asystenci osób bezdomnych sami zabiegają o to, żeby te 
osoby się z nimi kontaktowały i zawsze pozostawiają tym osobom numer telefonu 
do siebie. W przypadku wystąpienia problemów może się skontaktować  
z asystentem.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji zapytał czy taką osobę, która 
wynajmuje mieszkanie uznaje się za osobę, która wyszła z bezdomności. 
 
Pani Ewa Wołczak – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
odpowiedziała, że jeżeli nie korzysta z pomocy społecznej, to uznaje się, że wyszła 
z bezdomności.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do obradowania kolejnego punktu  
w porządku posiedzenia.  
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PUNKT 9 
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zwróciła się do 
przedstawicieli Wydziału Rozwoju Społecznego z prośbą o przygotowanie informacji 
dotyczących zagrożeń zdrowotnych wynikających z palenia tytoniu. 
 
Nie było więcej bieżących spraw, ani korespondencji, na tym posiedzenie 
zakończono. Godz. 18:15.   

 
 
 
 

Przewodnicząca  
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 

Rady Miasta Gdańska 
 

Beata Dunajewska 
 
 
 
 
 
 
 
Protokołowała: 
Karolina Mróz, Biuro Rady Miasta Gdańska 


